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Accesul dificil la terapii
inovatoare ne þine la coada UE

C
ererea de medica-
mente creºte peste
tot în lume, la fel ºi
cheltuielile totale din
domeniu, piaþa de
profil fiind aºteptatã
sã ajungã la aproxi-
mativ 1,9 trilioane de

dolari pânã în 2027, dupã cum
aratã un raport realizat anul
acesta de IQVIA Institute for
Human Data Science din
SUA.

Pentru Europa de Est se
preconizeazã o creºtere pu-
ternicã a pieþei de profil, în
baza unui volum mare, dar ºi
a apariþiei de medicamente noi.

În acest context, specialiºtii din
þara noastrã aduc în atenþie faptul
cã medicamentele inovatoare pot
salva vieþi sau pot creºte sensibil
durata ºi calitatea vieþii. Dan Zaha-
rescu, directorul executiv al Aso-
ciaþiei Române a Producãtorilor
Internaþionali de Medicamente -
ARPIM, spune: ”România a fãcut

progrese în accesul la inovaþie, dar
se menþine pe ultimele locuri în Eu-
ropa. În þara noastrã, accesul la te-
rapii inovative este o realitate limi-
tatã, iar consumul de medicamente
inovatoare este mai mic decât
me d i a e u r o p e a n ã î n d i v e r s e
patologii”.

Fãrã un acces constant la
terapii de ultimã generaþie,
România nu va putea redu-
ce decalajul în privinþa spe-
ranþei de viaþã sãnãtoasã ºi
nu va putea þine pasul cu
ceea ce se declarã politic ca
fiind un deziderat al ultimi-
lor ani: pacientul român sã

fie tratat la standardele actuale ale
U n i u n i i E u r o p e n e , c o n f o r m
ARPIM.

În condiþiile în care nevoia de ac-
ces la tratament este una din ce în ce
mai mare, dar pare tot mai dificilã,
reprezentanþii producãtorilor de
medicamente considerã cã este ne-
voie de o regândire a sistemului de
sãnãtate care sã þinã cont de faptul

cã vom avea o populaþie îmbãtrâni-
tã mai numeroasã, care va trãi mai
mult ºi care va avea nevoie de mai
multe resurse pentru îngrijire. Si-
mona Cocoº, preºedintele Asocia-
þiei Producãtorilor de Medicamen-
t e G e n e r i c e d i n R o mâ n i a -
APMGR, afirmã: ”Se pune proble-
ma sustenabilitãþii bugetelor de sã-
nãtate, cu management financiar
eficient ºi raþional, a prevenþiei ºi
regândirea modelelor utilizate
pânã în prezent ºi care au aratãt cã
nu pot satisface cu succes nevoile
de sãnãtate ale unui numãr de pa-
cienþi în creºtere. Accesul la sãnã-
tate pentru cât mai mulþi cetãþeni
este principiul director, uman,
economic, pentru care România
trebuie sã abandoneze abordãrile
curente ºi istorice de gestionare a
sãnãtãþii”.

Potrivit Eurostat, media europe-
anã a cheltuielilor publice pentru
sãnãtate se situeazã la circa 9% din
PIB, iar în România, în bugetul de
stat pe 2024, finanþarea sãnãtãþii

din surse publice este estimatã la
4,5% din PIB, nemodificatã faþã de
anul anterior. În opinia specialiºti-
lor din domeniu, alocarea eficientã
ºi sustenabilitatea bugetului repre-
zintã un aspect esenþial pentru sã-
nãtatea românilor, iar o alocare de
aproximativ 9% ne-ar duce mai
aproape de standardele europene.

În decembrie 2023, ministrul Sã-
nãtãþii, Alexandru Rafila, a decla-
rat cã instituþia pe care o conduce
are prevãzutã pentru anul 2024 o
sumã de 18,89 miliarde de lei, re-
prezentând o creºtere ”semnificati-
vã”, de 31% faþã de 2023, ºi a men-
þionat cã aceastã majorare este le-
gatã în specia l de f inanþarea
proiectelor europene.

În condiþiile în care 2024 este un
an cu alegeri ºi cu provocãri finan-
ciare pentru þara noastrã, rãmâne de
vãzut dacã Sãnãtatea va fi o priori-
tate pentru noii guvernanþi, iar ac-
cesul la îngrijire medicalã ºi la me-
dicamente inovatoare se va îmbu-
nãtãþi. n
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Dan Zaharescu, directorul executiv al ARPIM:
”În timp ce media europeanã a cheltuielilor
publice pentru sãnãtate se situeazã, conform
Eurostat, la aproximativ 9% din PIB, în
România, în bugetul de stat pe 2024, finanþarea
sãnãtãþii din surse publice este estimatã la 4,5%
din PIB, nemodificatã faþã de anul anterior.
Alocarea eficientã, cât ºi sustenabilitatea
bugetului alocat sãnãtãþii reprezintã un aspect
esenþial pentru sãnãtatea românilor ºi buna
dezvoltare a societãþii. Sãnãtatea afecteazã în
mod direct atât costurile sociale curente, cât ºi
viitorul societãþii.
O alocare de aproximativ 9% ne-ar duce mai
aproape de standardele europene ºi de dezideratul
de a crea o Sãnãtate Nouã pentru noi toþi”.
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”Este nevoie de o regândire
a sistemului de sãnãtate”

(Interviu cu Simona Cocoº, preºedintele Asociaþiei Producãtorilor de Medicamente Generice din România - APMGR)

l "România trebuie sã activeze o strategie sustenabilã care sã ia în calcul creºterea ponderii din PIB alocatã sãnãtãþii" l "Exporturile
asigurã stabilitate ºi creºtere fabricilor româneºti"

Reporter: Ce influenþã are contex-
tul actual - global ºi local - asupra pie-
þei medicamentelor generice din
România?

Simona Cocoº: Cel mai important
ºi recent factor de influenþã a fost in-
flaþia, care a crescut costurile pe abso-
lut toate palierele de producþie, de la
materie primã, materiale ºi ambalaje,
la logisticã, energie electricã ºi servi-
cii. În 2023, s-a realizat o actualizare a
preþurilor cu inflaþia la medicamentele
cu preþuri pânã în 50 de lei, mãsurã
care a ajutat la pãstrarea pe piaþa din
România a unor medicamente accesi-
bile ca preþ. Mai amplu decât atât ºi cu
perspectivã pe termen lung, existã
douã elemente de context care trebuie
luate în calcul - îmbãtrânirea popula-
þiei ºi bolile cronice care vor solicita
bugete mai mari pentru sãnãtate. Chel-
tuielile cu sãnãtatea cresc oriunde pe
glob, iar România trebuie sã activeze o
strategie sustenabilã care sã ia în cal-
cul creºterea ponderii din PIB alocatã
sãnãtãþii, precum ºi eficientizarea bu-
getelor prin adopþia genericelor ºi bio-
similarelor.

Reporter: Asociaþia pe care o con-
duceþi a atras în repetate rânduri aten-
þia asupra faptului cã industria farma
este una strategicã, iar autoritãþile noa-
stre nu o vãd aºa. Care mai este situaþia

dialogului cu reprezentanþii statului?
Ce aºteptaþi de la aceºtia ºi ce aþi dori
sã le transmiteþi?

Simona Cocoº: Discuþii existã ºi
existã ºi deschidere, cu precãdere la
nivel parlamentar ºi la nivelul Mini-
sterului Sãnãtãþii. Însã e nevoie de un
efort concertat din partea autoritãþilor,
definirea ºi asumarea la nivelul Gu-
vernului a unei politici specifice ºi
concrete. Care deocamdatã nu existã.
Avem argumente care þin de situaþia
altor þãri, precum Slovenia, Polonia,
Irlanda, Franþa, Turcia ºi altele, unde
producãtorii de medicamente exportã
la nivel de miliarde de euro, aducând
venituri la buget, echilibrând balanþa
comercialã ºi angajând forþã de muncã
considerabilã. La acestea se adaugã
securizarea disponibilitãþii medica-
mentelor pe piaþa din România. La
modul general, medicamentele gene-
rice ºi biosimilare sunt strategice, deo-
arece au un preþ mic, trateazã majorita-
tea populaþiei ºi genereazã economii
de cost. Astfel, Casa Naþionalã de Asi-
gurãri de Sãnãtate (CNAS) poate trata
mai mulþi pacienþi.

Reporter: Mereu apare câte o crizã
de medicamente pe piaþa localã. Ce
duce la aceastã situaþie ºi cum poate fi
rezolvatã, în opinia dumneavoastrã?

Simona Cocoº: Problemele sunt

aceleaºi. Nu se schimbã, doar se acuti-
zeazã. Politica de preþ neatractivã face
ca distribuitorii sã prefere pieþe care
plãtesc mai mult pentru acelaºi medi-
cament. Paradoxul în care se aflã
România este cã trateazã cu 80% din
buget (pentru compensarea necondi-
þionatã) doar 20% dintre pacienþi, iar
lipsa susþinerii medicamentelor gene-
rice prin politici total neadaptate situa-
þiei economice a condus la situaþia în
care medicamentele generice sã nu
mai fie sustenabile pe aceastã piaþã.

”Fabricile actuale de
medicamente nu pot
acoperi toate nevoile decât,
poate, pe anumite arii
terapeutice ºi afecþiuni”

Reporter: Câte fabrici de medica-
mente generice avem în prezent, în
þarã? Acoperã acestea nevoile consu-
matorilor? Care sunt presiunile cãrora
trebuie sã le facã faþã aceste unitãþi de

producþie?
Simona Cocoº: România are peste

20 de fabrici de medicamente. Nu, fa-
bricile actuale nu pot acoperi toate ne-
voile decât, poate, pe anumite arii tera-
peutice ºi afecþiuni. Avem un numãr
de generice noi aprobate mai mic de
cinci ori decât Germania, de trei ori
mai redus decât Polonia ºi aproape ju-
mãtate din cât are Cehia. Am putea
produce mai mult dacã am avea un
mediu de operare care sã încurajeze
investiþiile, adicã o fiscalitate
non-agresivã, fãrã sau cu un nivel mic
al taxei claw-back, o nouã politicã de
preþ a medicamentului, noi politici de
cheltuire, prescriere ºi achiziþie care sã
ofere mai multe oportunitãþi de adop-
þie a genericelor ºi biosimilarelor, aºa
cum stipuleazã ºi strategia farmaceuti-
cã a Uniunii Europene.

Reporter: Cum a evoluat piaþa me-
dicamentelor generice anul trecut, faþã
de 2022, ºi care sunt estimãrile pentru
2024? Care a fost dinamica pe seg-
mentul medicamentelor cu prescripþie

ºi pe cel al medicamentelor OTC, anul
trecut?

Simona Cocoº: Potrivit datelor
IQVIA, toatã piaþa a crescut în valoare
- medicamentele cu prescripþie
+14,2%, segmentul spitale +10%,
OTC+CHC +11,7%; în volume piaþa a
rãmas constantã.

Reporter: Ce economii au adus la
buget medicamentele generice în
2023?

Simona Cocoº: Medicamentele
generice intrã pe piaþã cu un preþ, în
medie, cu 40% mai mic decât preþul
medicamentului de referinþã ºi gene-
reazã în patru ani de la lansare o scã-
dere a preþului medicamentului de re-
ferinþã de 51%. Datoritã impactului
bugetar pozitiv în mai multe arii tera-
peutice ºi creºterii accesibilitãþii, ac-
cesul pacienþilor români la tratament
se poate tripla. Medicamentele gene-
rice intrate pe piaþã în perioada 2015
-2022 au generat economii în valoare
totalã de 1.071 milioane de euro, iar
genericele ce vor intra pe piaþã în pe-

rioada 2023-2025 vor genera econo-
mii totale în valoare de circa 345 de
milioane de euro, în urmãtorii cinci
ani.

”Potenþialul se dezvoltã în
performanþã dacã este
antrenat ºi susþinut”

Reporter: Cum vedeþi potenþialul
de creºtere a industriei farma locale?

Simona Cocoº: Similar cu sportul
- potenþialul se dezvoltã în perfor-
manþã dacã este antrenat ºi susþinut.
Altfel se pierde. Existã tradiþie ºi ºcoa-
lã în România, existã fabrici moder-
ne, de ultimã generaþie, dar mediul în
care opereazã le îngrãdeºte dezvolta-
rea. Ceea ce astãzi asigurã stabilitate
ºi creºtere fabricilor româneºti sunt
exporturile, unde medicamentele
produse local sunt foarte competitive
la nivel de calitate ºi preþ. Þãrile
vest-europene susþin medicamentele
generice ºi biosimilare pentru cã aces-
tea le asigurã un acces crescut ºi eco-
nomii de cost. În România, situaþia
stã exact invers.

Reporter: Nevoia de acces la trata-
ment este una din ce în ce mai mare,
dar pare tot mai dificilã. Ce mãsuri
consideraþi cã sunt necesare în acest
context?

Simona Cocoº: Este nevoie de o
regândire a sistemului de sãnãtate care
sã þinã cont de faptul cã vom avea o
populaþie îmbãtrânitã mai numeroasã,
care va trãi mai mult ºi care va avea ne-
voie de mai multe resurse pentru îngri-
jire.

Se pune problema sustenabilitãþii
bugetelor de sãnãtate, cu management
financiar eficient ºi raþional, a preven-
þiei ºi regândirea modelelor utilizate
pânã în prezent ºi care au aratãt cã nu
pot satisface cu succes nevoile de sã-
nãtate ale unui numãr de pacienþi în
creºtere. Accesul la sãnãtate pentru cât
mai mulþi cetãþeni este principiul di-
rector, uman, economic, pentru care
România trebuie sã abandoneze abor-
dãrile curente ºi istorice de gestionare
a sãnãtãþii.

Reporter: Vã mulþumesc! n

Program naþional de investiþii în
infrastructura de sãnãtate, în valoare

de 10 miliarde lei
Ministerul Investiþiilor ºi Proiecte-

lor Europene a lansat în dezbatere pu-
blicã, spre finele anului trecut, Ordo-
nanþa de Urgenþã care reglementeazã
Programul naþional de investiþii în in-
frastructura unitãþilor spitaliceºti, cu o
alocare de 10 miliarde de lei, pentru
perioada 2024-2030.

”Sãnãtatea este un domeniu în care
investiþiile ºi preocuparea Guvernului
pentru îmbunãtãþirea serviciilor trebu-
ie sã se regãseascã permanent pe lista
de prioritãþi”, a declarat Adrian Câciu,
ministrul Investiþiilor ºi Proiectelor
Europene, adãugând: ”Prin Programul
naþional de investiþii în infrastructura
unitãþilor spitaliceºti se urmãreºte cu
predilecþie o mai bunã distribuþie a in-
frastructurii de sãnãtate între regiuni ºi
judeþe, creºterea accesului populaþiei
la servicii medicale de calitate, creºte-
rea eficacitãþii serviciilor medicale, o
mai bunã adaptare a infrastructurii la
noile cerinþe tehnologice ºi de
asigurare a unor circuite funcþionale ºi
eficiente în spitalele din aceste zone”.

Ordonanþa de urgenþã reglementea-
zã mãsurile necesare pentru crearea
unui cadru legislativ care sã le permitã
potenþialilor beneficiari promovarea
proiectelor, astfel încât sã se poatã asi-
gura accesul întregii populaþii la servi-
cii medicale esenþiale, creºterea calitã-

þii vieþii ºi atingerea standardelor din
þãrile europene, potrivit ministerului.
Programul beneficiazã de un buget to-
tal de 10 miliarde de lei în perioada
2024-2030, care va fi asigurat inclusiv
din contracte de împrumut cu instituþii
de credit sau instituþii financiare inter-
ne sau internaþionale ºi va fi gestionat
la nivelul Ministerului Investiþiilor ºi
Proiectelor Europene.

Valoarea maximã aferentã unui pro-
iect finanþatã din Program este:
1.000.000 mii lei pentru spitale judeþe-
ne/judeþene de urgenþã, spitale de ur-
genþã, spitale monospecialitate;
350.500 mii lei pentru spitale munici-
pale/municipale de urgenþã; 250.000
mii lei pentru spitale orãºeneºti.

Beneficiarii programului pot fi: uni-
tãþile administrativ-teritoriale care au
în coordonare/subordonare/autoritate
sau deþin în administrare/proprietate
unitãþi sanitare publice; instituþiile pu-
blice centrale care au în coordona-
re/subordonare/autoritate sau deþin în
administrare/proprietate unitãþi
sanitare publice; unitãþile sanitare pu-
blice - spitalele publice orãºeneºti,
municipale/municipale de urgenþã ºi
spitalele judeþene/judeþene de urgenþã,
spitale de urgenþã, spitale de speciali-
tate, inclusiv institute care desfãºoarã
activitate medicalã spitaliceascã ºi

prespitaliceascã aflate în coordona-
rea/autoritatea/subordonarea Ministe-
rului Sãnãtãþii, inclusiv a autoritãþilor
ºi instituþiilor publice centrale din sfe-
ra apãrãrii, ordinii publice ºi siguranþei
naþionale, respectiv a Academiei Ro-
mâne; alte instituþii care desfãºoarã
activitãþi în domeniul sãnãtãþii publice
la nivel naþional, regional, judeþean
sau local; parteneriat între autoritãþile/
instituþiile publice locale ºi/sau
centrale ºi unitãþile sanitare publice.

Proiectele vor viza investiþii în spita-
le orãºeneºti ºi municipale/municipale
de urgenþã; spitale judeþene/judeþene de
urgenþã, spitale monospecialitate.

Categoriile de investiþii privesc rea-
lizarea de construcþii noi ºi dotare; lu-
crãri de modernizare/reabilitare ºi do-
tare; extindere la construcþiile existen-
te, inclusiv lucrãri de conectare la clã-
diri existente ºi dotare. Nu sunt eligibi-
le investiþiile care vizeazã exclusiv
achiziþia de dotãri.

Finanþarea programului se asigurã
din sume din transferuri, alocate bugete-
lor locale, de la bugetul de stat, aprobate
cu aceastã destinaþie în bugetul Ministe-
rul Investiþiilor ºi Proiectelor Europene,
la o poziþie distinctã de cheltuieli;
împrumuturi de la instituþiile financiare
internaþionale ºi/saude la alþi finanþatori,
contractate conform prevederilor legis-

laþiei privind datoria publicã; sume din
bugetele locale alocate cu aceastã desti-
naþie; alte surse legal constituite.

Implementarea programului va fi
detaliatã în normele metodologice de
aplicare a programului, iar calendarul
estimativ al implementãrii Programu-
lui Naþional, dupã aprobarea Ordo-
nanþei de urgenþã aratã astfel: elabora-
re norme metodologice de aplicare a
programului aprobate prin Hotãrare de
Guvern - 90 zile de la data intrãrii în
vigoare a prezentei ordonanþe de ur-
genþã - martie 2024; beneficiarii pot
depune cereri pentru obþinerea avizu-
lului de oportunitate din partea Mini-
sterului Sãnãtãþii pentru categoriile de
investiþii propuse de solicitanþi în ter-
men de 30 de zile de la intrarea în vigo-
are a normelor metodologice pentru
punerea în aplicare a Programului –
aprilie 2024 ; depunere cereri de finan-
þare la Ministerul Investiþiilor ºi Pro-
iectelor Europene – în termen de 45 de
zile de la intrarea în vigoare a norme-
lor metodologice pentru punerea în
aplicare a Programului – 15 mai 2024 ;
evaluarea cererilor de finanþare – 15
mai 2024 – 15 august 2024; aprobare
Hotãrâre Guvern cu privire la lista de
proiecte propuse spre finanþare - sep-
tembrie 2024 ; semnarea contractelor
de finanþare - octombrie 2024. n

R
omânia are peste 20 de fabrici de medicamente,

care nu pot acoperi toate nevoile decât, poate, pe

anumite arii terapeutice ºi afecþiuni, ne-a declarat

Simona Cocoº, preºedintele APMGR, menþionând

cã þara noastrã ar putea produce mai mult dacã ar

avea un mediu de operare care sã încurajeze investi-

þiile, adicã o fiscalitate non-agresivã, fãrã sau cu un nivel mic al

taxei claw-back, o nouã politicã de preþ a medicamentului, noi

politici de cheltuire, prescriere ºi achiziþie care sã ofere mai mul-

te oportunitãþi de adopþie a genericelor ºi biosimilarelor, aºa

cum stipuleazã ºi strategia farmaceuticã a Uniunii Europene.

”Sãnãtatea este un domeniu în care investiþiile ºi preocuparea

Guvernului pentru îmbunãtãþirea serviciilor trebuie sã se

regãseascã permanent pe lista de prioritãþi”, a declarat Adrian

Câciu, ministrul Investiþiilor ºi Proiectelor Europene.

"În 2023, s-a realizat o actualizare a preþurilor
cu inflaþia la medicamentele cu preþuri pânã în
50 de lei, mãsurã care a ajutat la pãstrarea pe

piaþa din România a unor medicamente
accesibile ca preþ".
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ASOCIATII

”Medicamentele inovatoare
potcreºtesensibil durata ºi

calitatea vieþii”
(Interviu cu Dan Zaharescu, directorul executiv al Asociaþiei Române a Producãtorilor Internaþionali de Medicamente - ARPIM)

l "Este important ca Sãnãtatea sã rãmânã o prioritate în planurile noilor guvernanþi" l "Fãrã un acces constant la terapii de ultimã
generaþie, România nu va putea reduce decalajul faþã de UE"

Reporter: Ce influenþã are con-
textul actual - global ºi local - asu-
pra pieþei medicamentelor inovato-
are din România?

Dan Zaharescu: Contextul ac-
tual global ºi local afecteazã toate
industriile, inclusiv piaþa medica-
mentelor inovatoare din România.
2024 este un an important pentru
români, cu mai multe rânduri de
alegeri ºi cu provocãri financiare.
Este important ca Sãnãtatea sã
rãmânã o prioritate în planurile noi-
lor guvernanþi, astfel încât accesul
la îngrijire medicalã ºi la medica-
mente inovatoare sã nu fie afectat
de influenþele locale ºi globale.

Reporter: Þara noastrã se aflã
pe ultimele locuri în Europa în pri-
vinþa accesului pacient-ilor la me-
dicamente inovatoare. Cum vedeþi
aceastã situaþie ºi ce ar aduce, în
opinia dumneavoastrã, o îmbunã-
tãþire?

Dan Zaharescu: Medicamente-
le inovatoare pot salva vieþi sau pot
creºte sensibil durata ºi calitatea
vieþii. România a fãcut progrese în
accesul la inovaþie, dar se menþine
pe ultimele locuri în Europa. În
România, accesul la terapii inova-
tive este o realitate limitatã, iar
consumul de medicamente inova-
toare este mai mic decât media eu-
ropeanã în diverse patologii.

Conform Indicatorului EFPIA
2022 Patient WAIT, un pacient
român ajunge sã aibã acces la me-
dicamente inovative nou aprobate
la nivel european abia dupã 918
zile de la data autorizaþiei de pune-
re pe piaþã la nivelul UE. Pacienþii
din Germania au acces în 128 de
zile, iar media europeanã este de
517 zile. Fãrã un acces constant la
terapii de ultimã generaþie (spre
exemplu, finanþare adecvatã, poli-
tica de evauare a tehnologiilor me-
dicale ºi preþuri ale medicamente-
lor sustenabile, actualizarea listei
de medicamente compensate ºi
gratuite de 3-4 ori pe an, publicarea

protocoalelor terapeutice în acelaºi
timp cu actualizarea listei), Româ-
nia nu va putea reduce decalajul în
ceea ce priveºte accesul sau spe-
ranþa de viaþã sãnãtoasã ºi nu va pu-
tea þine pasul cu ceea ce se declarã
politic ca fiind un deziderat al ulti-
milor ani: pacientul român sã fie
tratat la standardele actuale ale
Uniunii Europene.

”Alocarea eficientã ºi
sustenabilitatea
bugetului alocat sãnãtãþii
- esenþiale pentru
sãnãtatea românilor”

Reporter: ARPIM considerã cã
prevederile bugetului de stat pe
2024 pentru sectorul sãnãtãþii riscã
sã producã un dezechilibru în acce-
sul pacienþilor români la servicii de
sãnãtate ºi medicamente. Cum ar
trebui sã arate o finanþare adecvatã
a sistemului de sãnãtate?

Dan Zaharescu: În timp ce me-
dia europeanã a cheltuielilor publi-
ce pentru sãnãtate se situeazã, con-
form Eurostat, la aproximativ 9%
din PIB, în România, în bugetul de
stat pe 2024, finanþarea sãnãtãþii
din surse publice este estimatã la
4,5% din PIB, nemodificatã faþã de
anul anterior. Alocarea eficientã,
cât ºi sustenabilitatea bugetului
alocat sãnãtãþii reprezintã un
aspect esenþial pentru sãnãtatea
românilor ºi buna dezvoltare a so-
cietãþii. Sãnãtatea afecteazã în mod
direct atât costurile sociale curen-
te, cât ºi viitorul societãþii.

O alocare de aproximativ 9%
ne-ar duce mai aproape de standar-
dele europene ºi de dezideratul de a
crea o Sãnãtate Nouã pentru noi
toþi.

Reporter: Cum este, în prezent,
dialogul industriei farmaceutice cu
decidenþii din România?

Dan Zaharescu: ARPIM a fãcut
constant eforturi pentru a consoli-
da parteneriatul cu toþi factorii im-

plicaþi în domeniul sãnãtãþii ºi con-
siderãm cã numai prin dialog de-
schis putem gãsi cele mai bune so-
luþii pentru pacienþii români. Avem
un dialog constant cu principalii
factori de decizie ºi apreciem acest
lucru. Cu siguranþã, dialogul poate
fi îmbunãtãþit, dar atât timp cât
avem un obiectiv comun - acela de
a oferi îngrijire ºi tratamente la
standarde europene pentru pacienþi
- credem cu tãrie cã dialogul trebu-
ie sã existe.

”Rolul industriei
inovatoare de
medicamente, de
partener strategic, nu
este pe deplin
recunoscut în România”

Reporter: Care este locul indus-
triei farmaceutice inovatoare în
economia noastrã ºi cum se rapor-
teazã la alte þãri europene?

Dan Zaharescu: Industria ino-
vatoare de medicamente este cel
mai dinamic sector de cercetare ºi
dezvoltare la nivel european. ªi în
România, industria farmaceuticã
inovatoare contribuie semnificativ
atât la nivel social, cât ºi economic.

Potrivit unui studiu realizat de
ARPIM, sectorul medicamentelor
inovatoare a contribuit în 2020 cu
0,2% la formarea PIB-ului, contri-
buþia însumând 444 de milioane de

euro. Aceastã con-
tr ibuþie este în
creºtere faþã de
anul 2019, când a
fost de 421 de mi-
lioane de euro.
Suntem parteneri
pe tot traseul pa-
cienþilor pentru a
oferi soluþii dinco-
lo de tratamente
(în perioada 2019-
2020, producãtorii
de medicamente
inovatoare au in-
vestit peste 67 de
milioane de euro,
din care 33 de mi-
lioane de euro în
studii clinice ºi

peste 30 de milioane de euro în ac-
þiuni de educaþie medicalã conti-
nuã, de prevenþie ºi de informare în
sprijinul comunitãþii medicale ºi al
pacienþilor în România). Cu toate
acestea, rolul industriei inovatoare
de medicamente, de partener stra-
tegic, nu este pe deplin recunoscut
în România, aºa cum se întâmplã în
alte state europene. La nivelul UE
existã un dialog con-
tinuu cu industria pe
teme majore de inte-
res precum Progra-
mele de Rezilienþã,
Planul European de
Cancer, Strategia
Farmaceuticã Euro-
peanã, dialog care ar
trebui susþinut ºi la
nivelu l s ta te lor
membre.

Reporter: Asis-
tãm mereu la câte o
crizã de medica-
mente pe piaþa loca-
lã. Ce duce la acea-
stã situaþie ºi cum ar
putea fi rezolvatã?

Dan Zaharescu:
Toate aceste situaþii
se pot rezolva prin dialog ºi prin
prioritizarea Sãnãtãþii, ducând la
adoptarea unor mãsuri esenþiale: o
finanþare adecvatã a sãnãtãþii ºi in-
clusiv a medicamentelor, politici
fiscale care sã susþinã inovaþia me-
dicalã ºi nu sã o taxeze, o politicã
de preþuri care sã nu presupunã
cele mai mici niveluri la nivel euro-
pean, predictibilitate cu privire la
accesul la medicamente.

”Doar ºase noi
medicamente au
intrat în lista celor
compensate
în 2023”

Reporter: Care au fost, în 2023,
cele mai mari provocãri pentru pia-
þa pe care activaþi?

Dan Zaharescu: Cele mai mari
provocãri au þinut de lipsa de pre-
dictibilitate ºi m-aº referi la douã
domenii cheie: cel fiscal ºi cel cu
privire la accesul la medicamente

inovatoare noi.
În 2023, doar ºase noi medica-

mente au intrat în lista celor com-
pensate, ºi acelea în sistemul con-
tractelor cost-volum. Deºi Guver-
nul a publicat în transparenþã deci-
zionalã actualizarea listei cu alte
28 de molecule ºi indicaþii, care ar
fi trebuit sã fie accesibilie din ia-
nuarie ºi martie 2024, aceastã pro-

punere nu a fost încã aprobatã de
Guvern.

Reporter: Cum au evoluat în
2023 afacerile din industria pe care
o reprezentaþi, comparativ cu anul
anterior, ºi care sunt estimãrile
pentru anul curent?

Dan Zaharescu: Nu deþinem
date exacte despre fiecare membru
în parte, dar este o realitate cã 2023
a fost un an provocator. Ceea ce
este mai important este legat de im-
pactul asupra pacienþilor români ºi
ºtim cã obiectivul principal al com-
paniilor membre ARPIM este sã
faciliteze accesul la medicamente
salvatoare de vieþi pentru pacienþi.

Reporter: Cum vedeþi potenþia-
lul de creºtere a industriei medica-
mentelor inovatoare?

Dan Zaharescu: Industria me-
dicamentelor inovatoare are un po-
tenþial foarte mare, de exemplu în
ceea ce priveºte investiþiile în cer-
cetare ºi dezvoltare.

Pentru a putea atinge adevãratul
potenþial pentru societate ºi econo-

mie este nevoie de mãsuri concre-
te, pe care le-am inclus în Pactul
pentru Inovaþie în Sãnãtate, un do-
cument pus la dispoziþia factorilor
de decizie. Cele patru axe majore
incluse în acest pact sunt: acces ra-
pid ºi echitabil la medicamente
inovatoare în beneficiul pacienþi-
lor români ºi al sistemului de sãnã-
tate din România; stimularea cer-
cetãrii-dezvoltãrii ºi inovaþiei far-
maceutice; un sistem de sãnãtate
rezilient ºi bazat pe dovezi; finan-
þarea adecvatã ºi predictibilã a me-
dicamentelor inovatoare ºi a vacci-
nurilor.

Reporter: Vã mulþumesc! n

R
omânia a fãcut progrese în accesul la inovaþie, dar

se menþine pe ultimele locuri în Europa, ne-a decla-

rat Dan Zaharescu, Director Executiv ARPIM, sub-

liniind cã, în þara noastrã, accesul la terapii inovati-

ve este o realitate limitatã, iar consumul de medi-

camente inovatoare este mai mic decât media euro-

peanã în diverse patologii.

"Potrivit unui studiu realizat de ARPIM,
sectorul medicamentelor inovatoare a

contribuit în 2020 cu 0,2% la formarea
PIB-ului, contribuþia însumând

444 milioane de euro".

"Conform Indicatorului EFPIA 2022
Patient WAIT, un pacient român ajunge sã
aibã acces la medicamente inovative nou
aprobate la nivel european abia dupã 918
zile de la data autorizaþiei de punere pe

piaþã la nivelul UE".
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INTERVIU

Cerere crescutã pentru
serviciile oftalmologice

(Interviu cu Dr. Cãlin Ciubotaru, cofondator Infosan)

Reporter: Cum s-a schimbat piaþa
de oftalmologie din România în cei
22 de ani de activitate a Spitalului
Infosan?

Cãlin Ciubotaru: Acum 22 de ani,
când am început activitatea Infosan, se
ºtiau mult mai puþine lucruri legate de
oftalmologie, în general, iar despre of-
talmopediatrie, care este specializarea
noastrã, cu atât mai puþin. Existau
mult mai puþine modalitãþi cu ajutorul
cãrora sã putem sã identificãm proble-
mele, iar specialiºtii pentru afecþiunile
de vedere ale copiilor erau ºi ei aproa-
pe inexistenþi. Infosan a crescut însã
odatã cu piaþa, am adoptat în perma-
nenþã cele mai noi tehnologii ºi am in-
vestit în formarea cadrelor medicale
specializate pentru a trata cât mai efi-
cient problemele de vedere ale adulþi-
lor ºi ale copiilor, în special. Ne bucu-
rãm cã am reuºit dintr-un simplu cabi-
net sã ne dezvoltãm ºi sã devenim
astãzi primul ºi singurul spital privat
de oftalmopediatrie din þarã. Astãzi,
reuºim sã punem la dispoziþia pacien-
þilor noºtri cei mai buni medici de pe
aceastã niºã ºi sã oferim acces la solu-
þii inovatoare de tratament.

Reporter: Care au fost cele mai
semnificative transformãri sau evolu-
þii în domeniu?

Cãlin Ciubotaru: Avansul tehno-
logic ºi dezvoltarea tratamentelor au
fost cu siguranþã printre factorii princi-
pali care au contribuit la transformarea
industriei medicale. Tehnologia medi-
calã a avansat considerabil în dome-
niul oftalmologiei, oferind echipa-
mente ºi instrumente mai precise ºi

mai eficiente pentru diagnostic ºi tra-
tament. Aparatura medicalã modernã
utilizatã în spitalul Infosan a permis o
îmbunãtãþire semnificativã a calitãþii
serviciilor oferite. În acelaºi timp, in-
tervenþiile chirurgicale minim invazi-
ve, terapii cu laser ºi terapii medica-
mentoase inovatoare, precum ºi dez-
voltarea diferitelor tipuri de lentile au
adus, de asemenea, schimbãri în oftal-
mopediatrie. În acelaºi timp, am fost ºi
continuãm sã fim martorii unui grad
de conºtientizare a importanþei sãnãtã-
þii în creºtere. Oamenii au început sã
fie mai atenþi la problemele de sãnãta-
te, ceea ce a dus la o cerere de servicii
oftalmologice ºi consultãri periodice
pentru prevenþie.

În acelaºi timp, spitalul Infosan a
implementat programe de formare ºi
dezvoltare profesionalã pentru specia-
liºti în oftalmopediatrie, contribuind
astfel la creºterea numãrului de medici
specialiºti ºi la îmbunãtãþirea calitãþii
serviciilor oferite în acest domeniu.

”Din pãcate, nu existã un
program de
oftalmopediatrie pentru
viitorii medici”

Reporter: Care sunt principalele
provocãri cu care vã confruntaþi în re-
crutarea ºi pãstrarea specialiºtilor în
domeniul oftalmopediatriei?

Cãlin Ciubotaru: Din pãcate, nu
existã un program de oftalmopediatrie
pentru viitorii medici. La finalul rezi-
denþiatului tinerii specialiºti nu au ex-
perienþã în oftalmopediatrie, ceea ce

pune automat presiune pe noi pentru
formarea lor.

Reporter: Ce mãsuri aþi luat pentru
a vã asigura cã puteþi oferi servicii of-
talmopediatrice de calitate în contextul
deficitului de specialiºti în domeniu?

Cãlin Ciubotaru: Am dezvoltat un
program intern prin care oferim ºansa
medicilor sã se înscrie într-un program
de formare post rezidenþiat sub supra-
vegherea directã a celor mai buni spe-
cialiºti în oftalmopediatrie. În cadrul
echipei, existã o comunicare foarte
bunã ºi deschidere spre mentorat.
Medici supraspecializaþi în diverse
ramuri ale oftalmologiei ºi oftalmope-
diatriei împãrtãºesc experitza acumu-
latã cu restul echipei. Organizãm
întâlniri sãptãmânale în care se discutã
cazuri concrete ºi deosebite, cu fiecare
medic pe zona lui de expertizã. În ace-
laºi timp, punem la dispoziþia echipei
medicale resurse online video pentru a
avea acces facil la informaþii ºi cazuri
deosebite explicate.

Reporter: Cum vedeþi evoluþia
continuã a tehnologiei ºi a tratamente-
lor în oftalmopediatrie ºi cum vã adap-
taþi la aceste schimbãri?

Cãlin Ciubotaru: Tehnologia
aduce cu siguranþã multe beneficii,
însã este extrem de important sã ºtim
sã o dozãm. Ecranele digitate ºi tim-
pul redus petrecut afarã, la luminã
naturalã, afecteazã ochii copiilor,
care au nevoie de o atenþie mult mai
mare decât în trecut. În paralel cu
aceastã nevoie, tot mai mulþi cercetã-
tori cautã soluþii pentru a îmbunãtãþi
ºi a eficientiza tratamentele în oftla-
mopediatrie. De exemplu, în ultimii
ani au apãrut lentile pentru ochelari

care sã asigure cã miopia copilului
nu creºte ºi rãmâne la valori norma-
le, aceste lentile având rezultate foar-
te bune. Îmbrãþiºãm rapid orice evo-
luþie tehnologicã ce vine în sprijinul
diagnosticãrii ºi tratãrii pacienþilor
noºtri, deoarece dorim sã le oferim în
mod constant varianta de tratament
de top în cazul afecþiunilor oftalmo-
logice.

Reporter: Care sunt planurile de
extindere a spitalului Infosan în viitor?
Aveþi în vedere deschiderea de noi cli-
nici sau colaborãri cu alte instituþii me-
dicale?

Cãlin Ciubotaru: Pe fondul cere-
rilor tot mai numeroase pentru servi-
ciile de oftalmopediatrie ne dorim ca
anul acesta sã facem un nou pas, mai
exact ne propunem ca pânã la finalul
anului sã deschidem o nouã clinicã de
oftalmopediatrie în Bucureºti, în
zona Iancului-Vatra Luminoasã. Va-
loarea investiþiei se ridicã la un
milion de euro, potrivit estimãrilor
noastre. Ne dorim ca prin acest nou
punct de lucru sã contribuim la
creºterea accesibilitãþii serviciilor of-
talmopediatrice ºi la acoperirea nevo-
ilor pacienþilor.

”Este important ca minim
douã ore pe zi sã fie
petrecute în aer liber
pentru o dezvoltare
normalã a vederii”

Reporter: Care sunt principalele
lucruri care ne afecteazã sãnãtatea
ochilor în contextul actual?

Cãlin Ciubotaru: Lipsa unui pro-

gram adecvat de prevenþie ºi a contro-
alelor oftalmologice regulate la copii
poate duce la întârzierea diagnosticãrii
ºi tratãrii afecþiunilor oftalmologice,
inclusiv a celor care pot duce la orbire.
Medicii pediatri ar trebui sã trimitã
obligatoriu copilul încã de la vârsta de
1 an, chiar dacã în aparenþã este sãnã-
tos pentru un control al vederii de cãtre
un specialist, apoi la vârsta de 2 ani ºi
ulterior conform recomandãrilor pri-
mite din partea medicului oftlamope-
diatru. Un alt factor care ne poate afec-
ta vederea este lipsa timpului petrecut
în aer liber, la luminã naturalã. Este
important ca minim douã ore pe zi sã
fie petrecute în aer liber pentru o dez-
voltare normalã a vederii. În plus,
esenþialã este ºi purtarea de ochelari cu
protecþie UV dacã soarele este puternic
- la mare, vara sau iarna, când este zã-
padã. Existã însã ºi o componentã ere-
ditarã. Dacã pãrinþii noºtri au avut
dioptrii sau diverse afecþiuni oftalmo-
logice este un risc foarte mare ca ºi co-
pilul sã le moºteneascã. În cazul acesta,
copilul trebuie urmãrit mult mai atent
de oftlamopediatru pentru a-i asigura o
vedere cât mai bunã la maturitate.

Reporter: Cum puteþi contribui la
conºtientizarea ºi prevenirea acestor
probleme?

Cãlin Ciubotaru: Spitalul Infosan
a lansat o iniþiativã proprie prin care
desfãºoarã gratuit activitãþi de scree-
ning oftalmologic în grãdiniþe, pentru

a identifica potenþiale probleme de ve-
dere la copii ºi a recomanda investiga-
þii suplimentare ºi tratament, acolo
unde este necesar. Ne-am propus ca în
primele ºase luni ale anului curent sã
ajungem la 10.000 de copii. În prezent,
acest proiect se desfãºoarã în Capitalã,
dar cãutãm parteneri ºi colaboratori
pentru a putea ajunge în întreaga zonã
de sud a þãrii.

În acelaºi timp, încercãm sã avem o
colaborare cât mai strânsã cu medicii
pediatri ºi îi încurajãm pe aceºtia sã tri-
mitã obligatoriu copiii sãnãtoºi la un
control oftalmopediatric la vârsta de 1
an, 2 ani ºi ulterior, conform recoman-
dãrilor medicale ale unui oftalmope-
diatru. Astfel, putem diagnostica pre-
coce problemele de vedere ºi sã inter-
venim în stadii incipiente, mai ales în
cazuri de orbire care pot fi prevenite.

Reporter: Cum vedeþi rolul spita-
lului Infosan în promovarea sãnãtãþii
vizuale ºi îmbunãtãþirea calitãþii vieþii
copiilor din România?

Cãlin Ciubotaru: Rolul Infosan
este determinant în creºterea calitãþii
vederii, principala sursã de informaþii
asupra mediului înconjurãtor, pentru
copiii de astãzi ºi adulþii de mâine. Ne
propunem sã contribuim semnificativ
la eliminarea cauzelor de orbire preve-
nibilã din þara noastrã ºi rãmânem un
jucãtor activ, cu acþiuni ºi iniþiative me-
nite sã schimbe societatea în care trãim.

Reporter: Vã mulþumesc! n

C
linica Infosan a adoptat în permanenþã cele mai noi

tehnologii ºi a investit în formarea cadrelor medicale

specializate pentru a trata cât mai eficient proble-

mele de vedere ale adulþilor ºi ale copiilor, în special,

ne-a declarat Dr. Cãlin Ciubotaru, cofondator

Infosan, menþionând cã, pe fondul cererilor tot mai

numeroase pentru serviciile de oftalmopediatrie, anul acesta

plãnuieºte deschiderea unei noi clinici de profil în Bucureºti, iar

valoarea investiþiei se ridicã la un milion de euro.

”Numãrul persoanelor cu tumori
cerebrale sau spinale a crescut

exponenþial, în ultimii ani”
(Interviu cu Dan Benþia, medic neurochirurg Sanador)

Reporter: Traversãm o perioadã pe
care, personal, o consider foarte noci-
vã pentru sãnãtatea noastrã. Nu mai
mergem fizic la birou, toatã ziua ne-o
petrecem la calculator, jobul este din
ce în ce mai stresant pentru noi toþi...
Cum ne afecteazã toate acestea sãnãta-
tea? Vã confruntaþi cu tot mai multe
cazuri în ultima perioadã ºi ce reclamã
acestea?

Dan Benþia: Toate aspectele men-
þionate mai sus au un efect definit fãrã
doar ºi poate ca fiind STRES. Stresul
poate provoca modificãri la nivelul sis-
temului nervos, începând la nivelul si-
napselor, reþelelor neuronale, pro-
vocând tulburari psihice, de învãþare,
de memorare, de atenþie, continunând
cu perturbarea glandelor endocrine ºi
afectarea hipotalamusului.

Toate aceste lucruri duc la perturbãri
în funcþionalitatea organismului per
ansamblu, de exemplu - perturbarea
activitãþii, tensiunii arteriale - hiper-
tensiune arterialã, modificarea tole-
ranþei la glucozã, hiperglicemie, dia-
bet zaharat, modificarea lipidelor cir-
culante - aterosclerozã, scãderea ºi
perturbarea sistemului imunitar, scã-
derea apãrãrii în caz de infecþii, scãde-
rea supravegherii imunologice, apari-
þia tumorilor maligne. Sedentarismul,
lipsa activitãþii fizice duce la obezita-
te, afectarea coloanei vertebrale, acti-
varea modificãrilor degenerative, în
special pe coloana lombarã ºi cervica-
lã, provocând hernia de disc ºi stenoza
de canal, afectarea diferitelor articula-
þii gravitaþionale - genunchii ºi soldu-
rile. Dacã ar fi sã fac un top 5 al afec-
þiunilor cu care mã confrunt, în calita-
tea mea de medic neurochirurg, cu si-
guranþã toate s-ar asocial cu stresul ºi

factorii perturbatori externi cu care
suntem bombardaþi zi de zi. Un top 5 al
afecþiunilor neurochirurgicale, ar arãta
aºa: hernia de disc; stenoza de canal;
AVC; tumori cerebrale; osteoporoza
cu tasãri vertebrale.

Reporter: Ce ne sfãtuiþi sã facem
ca sã nu ajungem prea curând sau prea
des la neurochirurg?

Dan Benþia: Esenþa este sã facem
profilaxia afecþiunilor care vor urma
uneori inevitabil. Trebuie sã lucrãm
opt ore, sã dormim tot opt ore ºi opt ore
trebuie sã ne relaxãm ca sã prevenim
boala secolului la care fãceam referire
mai sus - STRESUL. De asemenea,
sfatul meu atât pentru mine însumi, cât
ºi pentru cititorii dumneavoastrã este
acela cã trebuie sã fim echilibraþi, sã
facem miºcare în fiecare zi, 30-60 de
minute ºi sã evitãm sã ne îngrãºãm. De
reþinut faptul cã nu este indicat sã fa-
cem eforturi fizice exagerate (eforturi
intense sportive sau la muncã, precum
lucrul în construcþii sau agriculturã
care pot determina apariþia herniei de
disc traumatice). Persoanele care stau
la birou trebuie neapãrat, la 3-4 ore, sã
se ridice ºi sã facã o micã plimbare
pentru a schimba poziþia.

Reporter: Ce consideraþi cã ar tre-
bui sã facã angajatorii pentru a nu se
ajunge în astfel de situaþii?

Dan Benþia: Trebuie neapãrat sã se
þinã de programul de opt ore, legal de
muncã, munca peste program determi-
nã dezechilibrul în regimul de viaþã al
oricui, iar excesul de ore suplimentare
poate atrage alte efecte negative asu-
pra sãnãtãþii. Sfatul meu este ca pe
lângã ce fac angajatorii, angajaþii sã
aibã diferite programe la sfârºit de sãp-
tãmânã ºi seara sã reuºeascã sã se

detaºeze. De asemenea, primii trebuie
sã le permitã angajaþilor sã poatã avea
o pauzã, sã le ofere acestora mobilier
potrivit (scauneºibirouri la înãlþimeapo-
trivitã), sã aibã contracte cu sãli de sport,
spa pentru uºurarea presiunii pe care sta-
tul la birou o poate aduce unei persoane
ºi, pe termen lung, o poate afecta aºa cum
aþi vãzut topul de mai sus.

Reporter: Ce tipuri de operaþii
practicaþi cel mai mult - minim invazi-
ve sau tradiþionale?

Dan Benþia: În ultimii ani, tendinþa
este ca procedurile minim invazive sã
le înlocuiascã pe cele tradiþionale ºi
este firesc deoarece acestea vin cu
multe avantaje pentru pacient. Printre
operaþiile vedetã, sã le spunem aºa, cu
acest tip de abordare chirurgicalã se
numãrã: hernia de disc - microdisecto-
mie, stenoza de canal lombar, decom-
presiunea ºi recalibrarea canalui lom-
bar minim-invaziv, fracturile ºi tasãrile
vertebrale (chifo ºi vertebroplastie), tu-
morile cerebrale (ablaþia microchirur-
gicalã a tumorilor cerebrale), hidroce-
falia - tratamentul endoscopic, stabili-
zarea coloanei - introducerea de ºuru-
buri percutan la nivelul coloanei etc.

Reporter: Tumorile au crescut în
rãspândire? Dacã da, care ºi de ce?

Dan Benþia: Din pãcate, numãrul
persoanelor descoperite ca având tu-
mori la nivelul cerebral sau spinal a
crescut exponenþial în ultimii ani, iar
etiologia este plurifactorialã ºi puþin
cunoscutã.

Nu se cunoaºte un factor tipic
pentru apariþia tumorilor, sunt mulþi
factori care concordã: poluarea atmo-
sfericã, E-urile alimentare, stresul, lo-
þiuni externe purtãtoare de anumiþi
compuºi chimici dãunãtori.

Reporter: Care tipuri de tumori
sunt cele mai rãspândite?

Dan Benþia: Din nefericire, cele
mai rãspândite sunt sunt metastazele,
tumorile de origine gliale ale sistemu-
lui nervos.

Reporter: Românii au început sã
fie mult mai atenþi ºi descoperã tumo-
rile din faze incipiente?

Dan Benþia: Românii au început
sã conºtientizeze mai mult cã trebuie
sã facã profilaxie, prevenþie ºi sã se
menajeze atât cât pot. Da, s-au schim-
bat, dar drumul este lung, încã sunt
mulþi oameni care vin prima datã la
un medic acuzând dureri sau discon-
fort ºi constatã dramatic cã boala e in-
stalatã ºi evolueazã ºi galopant. Sfa-
tul meu pentru noi toþi este sã ne veri-
ficam anual ºi la primele semne de
modificare a stãrii noastre de sãnãtate

sã ne facem programare la medicul
specialist.

Reporter: Ce trebuie neapãrat sã
aibã un medic?

Dan Benþia: Empatie. Nu e impor-
tant numai cum tratezi un pacient din
punct de vedere al bolii, ci ºi cum îi eºti
alãturi din punct de vedere uman.
Omenia este esenþialã în actul medi-
cal, oricare ar fi acesta.

Reporter: Vã mulþumesc! n

S
tresul poate provoca modificãri la nivelul sistemului

nervos, începând la nivelul sinapselor, reþelelor ne-

uronale, provocând tulburãri psihice, de învãþare,

de memorare, de atenþie, continunând cu perturba-

rea glandelor endocrine ºi afectarea hipotalamusu-

lui, ne-a declarat Dan Benþia, medic neurochirurg

Sanador, al cãrui top 5 al afecþiunilor cu care se confruntã aratã

astfel: hernia de disc; stenoza de canal; AVC; tumori cerebrale;

osteoporoza cu tasãri vertebrale.

"Românii au început sã
conºtientizeze mai mult

cã trebuie sã facã
profilaxie,

prevenþie ºi sã se
menajeze atât cât pot".

"Medicii pediatri ar trebui sã trimitã obligatoriu
copilul încã de la vârsta de 1 an, chiar dacã în

aparenþã este sãnãtos pentru un control al vederii
de cãtre un specialist, apoi la vârsta de 2 ani ºi

ulterior conform recomandãrilor primite din partea
medicului oftlamopediatru".
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ESTETICA

”Frumuseþea este o expresie
a echilibrului, sãnãtãþii ºi

armoniei interioare”
(Interviu cu Dr. Dana Miricioiu, chirurg estetician)

l ”Piaþa de chirurgie esteticã din România a cunoscut o creºtere semnificativã în ultimii ani, reflectând interesul crescut al pacienþilor
pentru îmbunãtãþirea aspectului lor”

Reporter: Ce înseamnã frumu-
seþea pentru dumneavoastrã, ca
medic estetician?

Dana Miricioiu: Ca medic
estetician consider cã frumuseþea
este mai mult decât o caracteristi-
cã fizicã exterioarã, este o expre-
sie a echilibrului, sãnãtãþii ºi ar-
moniei interioare. Frumuseþea
este strâns legatã de starea noas-
trã de bine atât din punct de vede-
re fizic, cât ºi mental ºi emoþio-
nal. Prin prisma meseriei mele,
caut sã evidenþiez ºi sã îmbunãtã-
þesc trãsãturile naturale ale fiecã-
rui pacient, sã restabilesc armo-
nia ºi sã confer încredere ºi con-
fort. Îmi place sã cred cã noi, chi-
rurgii esteticieni, îmbinãm abor-
darea medicalã cu arta, pentru a
obþine rezultate estetice care sã
reflecte frumuseþea autenticã a
fiecãrei persoane. Frumuseþea, în
viziunea mea, transcende norme-
le impuse de societate ºi este un
proces personalizat. Încurajez
pacienþii sã îºi exprime propria
viziune asupra frumuseþii ºi sã
înþeleagã cã aceasta vine dintr-un
echilibru sãnãtos, atât interior,
cât ºi exterior

Reporter: Cum consideraþi cã
este perceputã frumuseþea în mo-
mentul de faþã ºi care sunt greºelile
de percepþie pe care le observaþi în
acest sens?

Dana Miricioiu: Frumuseþea
este perceputã în mod diferit în
funcþie de contextul cultural, so-
cial ºi personal. În societatea con-
temporanã, existã o diversitate
tot mai mare a standardelor de
frumuseþe, o apreciere a diversi-
tãþii ºi a autenticitãþii. Totuºi,
uneori, pot apãrea greºeli de per-
cepþie legate de presiunea norme-
lor sociale ºi a standardelor nere-
aliste impuse de media. Este im-
portant sã promovãm o înþelegere
a frumuseþii care sã respecte indi-
vidualitatea ºi sã nu perpetueze
standarde de neatins.

”Decizia de a
interveni pentru
corecþii sau
îmbunãtãþiri este
foarte personalã”

Reporter: De la ce vârstã ar tre-
bui sã începem sã fim mai atenþi la
ceea ce vedem în oglindã? Când
trebuie sã decidem sã intervenim
pentru corecþii sau îmbunãtãþiri?

Dana Miricioiu: Nu cred cã
existã o vârstã anume pentru a
începe sã fim atenþi la aspectul nos-
tru. Îngrijirea personalã ºi atenþia
la nevoile pielii pot începe din ado-
lescenþã, odatã cu formarea unor
obiceiuri sãnãtoase. Cu toate ace-
stea, decizia de a interveni pentru
corecþii sau îmbunãtãþiri este foarte
personalã. În general, este reco-
mandat sã adoptãm o abordare pro-
activã ºi preventivã, sã ne bazãm
pe tratamente minim invazive ºi sã
luãm în considerare intervenþiile
chirurgicale doar atunci când este
necesar sau dorit.

Reporter: Domeniul estetic a
devenit o adevãratã industrie,
într-o permanentã ºi rapidã schim-
bare. Ce ne puteþi spune despre
evoluþiile din ultimii ani, pe aceas-
tã piaþã, despre cercetare ºi tehno-
logii?

Dana Miricioiu: Industria este-
ticã s-a dezvoltat semnificativ în
ultimii ani, datoritã progreselor în
cercetare ºi tehnologie. Apariþia
procedurilor minim invazive, a
tehnologiilor avansate în domeniul
laserelor, precum ºi dezvoltarea
substanþelor de umplere ºi a neuro-
toxinelor au deschis noi orizonturi
în esteticã. Cercetarea continuã în
domeniul ingredientelor ºi a modu-
lui în care acestea interacþioneazã
cu pielea aduce inovaþii constante
ºi opþiuni tot mai personalizate
pentru pacienþi.

Reporter: Procedurile non ºi
minim invazive sunt tot mai cãuta-
te. Care sunt tendinþele actuale în
materie ºi cum vedeþi evoluþia vii-
toare a acestora? Când apelãm la
aceste tratamente ºi când este cazul
sã intervenim chirurgical?

Dana Miricioiu: Tendinþele ac-
tuale în esteticã includ proceduri
non-invazive precum injectãrile cu
acid hialuronic sau botox, trata-
mentele cu laser, terapiile tip radio-
frecvenþã, ºi procedurile de micro-
needling. Acestea sunt preferate
pentru recuperarea rapidã compa-
rativ cu intervenþiile chirurgicale.
Cu toate acestea, intervenþiile chi-
rurgicale sunt necesare pentru co-
recþii mai semnificative sau pentru
anumite obiective.

”România - o
destinaþie tot mai
cãutatã pentru
procedurile estetice”

Reporter: Cum vedeþi evoluþia
pieþei de chirurgie esteticã din
România ºi care este locul ei rapor-
tat la piaþa internaþionalã de profil?

Dana Miricioiu: Piaþa de
chirurgie esteticã din România a cu-
noscut o creºtere semnificativã în
ultimii ani, reflectând interesul
crescut al pacienþilor pentru îmbu-
nãtãþirea aspectului lor. Compara-
tiv cu piaþa internaþionalã, Rom-
ânia evolueazã ºi se aliniazã pro-
greselor mondiale, devenind o de-
stinaþie tot mai cãutatã pentru pro-
cedurile estetice.

Reporter: Anul trecut aþi inau-
gurat un nou concept de clinicã, în
cadrul cãreia pacienþii pot benefi-
cia de soluþii personalizate - trata-
mente ºi proceduri. Ce tratamen-
te/intervenþii oferiþi ºi care sunt
cele mai solicitate?

Dana Miricioiu: Noul concept
al clinicii noastre a fost proiectat
pentru a le oferi pacienþilor soluþii
personalizate care acoperã o gamã
variatã de necesitãþi estetice. Dr.
Dana Miricioiu - Clinica Herãs-
trãu adunã o echipã de specialiºti
cu experienþã vastã în domeniul

chirurgiei estetice ºi al remodelã-
rii corporale. Chirurgi pasticieni,
medici esteticieni, asistenþi medi-
cali ºi terapeuþi lucreazã împreunã
pentru a le oferi pacienþilor cele
mai bune tratamente ºi proceduri
potrivit celor mai noi protocoale
internaþionale. Clinica oferã o
gamã completã de operaþii esteti-
ce, intervenþii non-chirurgicale ºi
proceduri de remodelare corpora-
lã, precum: liposucþie, augmenta-
rea sânilor, rinoplastie, lifting fa-
cial, lifting mamar, proceduri de
remodelare corporalã precum li-
posucþia cu laser asistat, tratamen-
te faciale, epilare definitivã, trata-
mentul celulitei ºi proceduri pen-
tru fermitatea pielii. Punem la dis-
poziþia pacienþilor cele mai noi
tehnologii ºi echipamente pentru a
asigura proceduri precise, sigure
ºi eficiente. Fiecare pacient este
unic ºi înainte de orice procedurã
se acordã o atenþie deosebitã con-
sultanþei personalizate, pentru a
înþelege nevoile ºi dorinþele fiecã-
ruia. În cadrul clincii nu oferim
doar proceduri estetice, ci ºi su-
port ºi consultanþã pe parcursul
întregului proces. Pacienþii pot
avea încredere cã vor obþine exact
rezultatul dorit ºi se vor simþi mai
bine în propriul corp. Este un loc
de încredere în cãlãtoria spre fru-
museþe ºi încredere în sine.

”Serviciile integrate
de nutriþie sunt
esenþiale pentru
abordarea completã
a frumuseþii ºi
sãnãtãþii”

Reporter: Clinica dumneavoas-
trã are ºi servicii integrate de nutri-
þie. Ce oferiþi pe acest segment?

Dana Miricioiu: Serviciile inte-
grate de nutriþie sunt esenþiale pen-
tru abordarea completã a frumuse-
þii ºi sãnãtãþii. Oferim programe
personalizate de nutriþie, consul-
tanþã privind alimentaþia sãnãtoasã
ºi echilibratã, ºi ghidare pentru
atingerea obiectivelor de pierdere

în greutate sau de îmbunãtãþire a
compoziþiei corporale. Pacienþii
beneficiazã de consultanþã de la
nutriþioniºti specializaþi în contro-
lul greutãþii ºi gestionarea proble-
melor alimentare ºi sunt ghidaþi sã
îºi îmbunãtãþeascã obiceiurile ali-
mentare ºi sã îºi menþinã sãnãtatea,

astfel încât sã arate ºi sã se simtã
bine în permanenþã.

Alegând o clinicã de chirurgie
esteticã cu servicii integrate de nu-
triþie, pacienþii pot avea încredere
cã vor obþine nu numai rezultate
estetice remarcabile, ci ºi un suport
complet pentru îmbunãtãþirea stãrii
generale de sãnãtate. Aceastã abor-
dare holisticã reprezintã viitorul
îngrijirii estetice ºi ne aratã cã fru-
museþea ºi sãnãtatea merg mânã în
mânã.

Reporter: Aþi adus în þara noas-
trã produsele de slãbit Nupo, iar la
finele anului trecut aþi inaugurat, în
clinica dumneavoastrã, primul
showroom Nupo din sud-estul Eu-
ropei. Ce ne puteþi spune despre
aceastã dietã, cu ce beneficii vine
pentru cei care o adoptã?

Dana Miricioiu: Nupo repre-
zintã o soluþie inovatoare pentru

cei care îºi doresc o abordare efi-
cientã ºi echilibratã în procesul
de slãbire. Produsele Nupo oferã
o gamã variatã de shake-uri, supe
ºi suplimente alimentare care pot
înlocui mesele obiºnuite prin re-
ducerea aportului caloric. Dieta
Nupo este conceputã pentru a asi-
gura un aport nutritiv adecvat, în
timp ce ajutã la controlul greutã-
þii.

Dieta de slãbit Nupo este alter-
nativa sigurã ºi sãnãtoasã la dietele
deja existente ºi oferã produse die-
tetice pentru cei care doresc sã ur-
meze o dietã de slãbit ºi sã menþinã
o greutate stabilã. Cu peste 37 de
studii ºtiinþifice (cele mai multe
din lume) ºi 41 de ani de experien-
þã, dieta de Slãbit Nupo a fost dez-
voltatã în 1981, la spitalul Hvido-
vre din Danemarca, de Dr. Flem-
ming Quaade, cel mai important
om de ºtiinþã în domeniul obezitãþii
al þãrilor Nordice. El a înfiinþat o
echipã de cercetare care a inovat
dieta foarte scãzutã în calorii
(VLCD). Dieta Nupo este o dietã
ºtiinþificã, atent ºi continuu studia-
tã, care îi certificã siguranþa pentru
sãnãtatea umanã ºi eficienþa în pro-
cesul de slãbire.

Efecte benefice ale dietei Nupo
asupra sãnãtãþii sunt: reducerea ºi
normalizarea hipertensiunii arte-
riale ºi a hipertensiunii pulmonare;
normalizarea glicemiei în diabetul
zaharat de tip 2; scãderea concen-
traþiei acizilor graºi din sânge (tri-
gliceride) ºi normalizarea nivelu-
lui colesterolului; scãderea riscului
de boli cardiovasculare; scãderea
riscului complicaþiilor diabetului
zaharat ºi a riscului de cancer de
colon ºi de sân; reducerea episoa-
delor de apnee în somn (sforãitul);

ameliorarea afecþiunilor osteo-ar-
ticulare; normalizarea oxigenarea
sângelui.

Dieta Nupo este o dietã versatilã
ºi poate fi urmatã în diferite modu-
ri, dupã preferinþele fiecãrei perso-
ane. Pentru a slãbi rapid ºi în sigu-
ranþã, recomandarea specialiºtilor
este ca dieta sã fie urmatã mini-
mum trei sãptãmâni (dieta poate fi
urmatã în mod continuu, între 3-8
sãptãmâni). La nevoie (suprapon-
dere, obezitate), se poate face pau-
zã 1-2 sãptãmâni ºi apoi dieta se
poate relua pentru a continua pro-
cesul de slãbire. Integrarea show-
room-ului Nupo în clinica noastrã
oferã acces mai uºor la aceste pro-
duse inovatoare, consolidând an-
gajamentul nostru pentru îmbunã-
tãþirea sãnãtãþii ºi frumuseþii
într-un mod integrat.

Reporter: Vã mulþumesc! n

D
r. Dana Miricioiu, care are o experienþã de peste 20

de ani în chirurgia plasticã - microchirurgie recon-

structivã, ne-a declarat cã, prin prisma meseriei

sale, cautã sã evidenþieze ºi sã îmbunãtãþeascã trã-

sãturile naturale ale fiecãrui pacient, sã restabilea-

scã armonia ºi sã confere încredere ºi confort.

Domnia sa a lansat, în toamna anului trecut, un nou concept de

clinicã în cadrul cãreia pacienþii pot beneficia de soluþii persona-

lizate ºi intervenþii estetice laser, intervenþii de chirurgie plasti-

cã, reconstructive, cosmeticã chirurgicalã ºi remodelare corpo-

ralã adaptate nevoilor ºi obiectivelor fiecãruia.

"Tendinþele actuale în esteticã includ proceduri
non-invazive precum injectãrile cu acid hialuronic

sau botox, tratamentele cu laser, terapiile tip
radiofrecvenþã, ºi procedurile de microneedling.
Acestea sunt preferate pentru recuperarea rapidã

comparativ cu intervenþiile chirurgicale".

"Clinica oferã o gamã completã
de operaþii estetice, intervenþii non-chirurgicale ºi

proceduri de remodelare corporalã, precum:
liposucþie, augmentarea sânilor, rinoplastie,

lifting facial, lifting mamar, proceduri de
remodelare corporalã precum liposucþia cu

laser asistat, tratamente faciale,
epilare definitivã, tratamentul celulitei ºi proceduri

pentru fermitatea pielii".
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WELLNESS & SPA

”PiaþadeSpadinRomânia seaflã
într-odezvoltareconstantã”

(Interviu cu Laura Pãtru, director de Marketing ºi Comunicare la Bacolux Hotels)

l "Faþã de alte þãri europene, România stã foarte bine la capitolul resurse naturale, având o multitudine de tipuri de ape termale, nãmoale
terapeutice, zone cu aer ionizat" l "Beneficiile Spa-ului sunt nenumãrate, fiind o metodã excelentã de prevenþie a bolilor cauzate de stres"

Reporter: Cum aratã piaþa localã a
centrelor spa? Ce avantaje avem faþã
de alte þãri europene ºi care sunt aspec-
tele ce ne lipsesc sau care ar trebui
îmbunãtãþite?

Laura Pãtru: Piaþa de Spa din
România se aflã într-o dezvoltare con-
stantã în ultimii ani. Investiþii conside-
rabile au fost fãcute în renovarea cen-
trelor balneo ºi Spa tradiþionale, dar ºi
în ridicarea unor centre Spa noi. Faþã
de alte þãri europene, România stã fo-
arte bine la capitolul resurse naturale,
având o multitudine de tipuri de ape
termale, nãmoale terapeutice, zone cu
aer ionizat etc. Desigur, mai sunt
aspecte de îmbunãtãþit. Spre exemplu,
staþiunile balneare din România sunt
greu accesibile din punct de vedere al
transportului aerian, fiind departe de
aeroporturile din marile oraºe, ceea ce
le face implicit mai greu accesibile
pentru turiºti strãini. Totodatã, staþiu-
nile balneare se concentreazã mult pe
construirea spaþiilor de cazare, iar
atenþia nu este acordatã altor facilitãþi
care sunt necesare pentru crearea unui
pachet turistic complet, cum ar fi res-
taurante care sã punã în valoare speci-
ficul gastronomic local, facilitãþi de
agrement ºi entertainment (parcuri de
aventurã etc.).

Reporter: Ce nu trebuie sã îi lip-
seascã unui centru spa? Cum recu-
noaºtem un centru spa real?

Laura Pãtru: Spa-ul a fost de-a
lungul timpului ºi va rãmâne, despre
sãnãtate. Astãzi, conceptele spa &
wellness nu mai sunt privite doar ca
trenduri sau timp petrecut la marginea
unei piscine, ci sunt considerate nece-
sitate. Acestea au rolul de a ajuta oa-

speþii sã gãseascã liniºte, evadare ºi
reîncãrcare cu energie ºi de a îmbunã-
tãþi calitatea vieþii. Astfel, un Spa, pen-
tru a îºi îndeplini acest rol, trebuie sã
atingã toate cele cinci simþuri: vãzul -
prin design interior, iluminat ºi orice
element care poate fi surprins de ochi;
auzul - prin muzica potrivitã fiecãrei
zone, uneori chiar liniºtea totalã e ne-
cesarã, atenþia la zgomote putând tul-
bura experienþa; mirosul - mirosul la
intrarea în Spa va avea un impact pu-
ternic, ca de altfel în orice arie de spa:
piscine, camerã de relaxare, camere de
masaj, toate zonele intermediare; atin-
gerea - toate obiectele ºi materialele pe
care oaspetele le-ar putea atinge, pro-
soape, halate etc., dar mai ales atinge-
rea terapeuþilor în tratamente; gustul -
anumite gusturi pot fi încorporate în
experienþa Spa, care sã se potriveascã
conceptului, specificului local ºi nu în
ultimul rând, conceptului general de
Spa. Am putea sã vorbim ºi despre al
ºaselea simþ, care include toate acele
detalii intangibile care creeazã atmos-
fera în spa ºi pe care oaspeþii o resimt
imediat, precum vibe-ul pozitiv creat
de personal. Spa-ul nu este doar despre
facilitãþi, ci despre experienþa creatã,
despre atenþia la detalii ºi despre pro-
grame coerente de obþinere a stãrii de
bine.

”Grija pentru sine ºi
starea de bine ar trebui
sã fie prioritarã pentru
fiecare dintre noi”

Reporter: Care sunt beneficiile
spa-ului ºi cât de des ar trebui sã tre-
cem pe la astfel de centre?

Laura Pãtru: Beneficiile Spa-ului
sunt nenumãrate, fiind o metodã exce-
lentã de prevenþie a bolilor cauzate de
stres. Rolul sãu principal este de a aju-
ta la recãpãtarea echilibrului, obþinerii
stãrii de bine ºi de relaxare. Nevoile
fiecãrei persoane sunt diferite, proble-
mele sale, cât ºi nivelul sãu de expunere
la stres, probleme de posturã etc. Grija
pentru sine ºi starea de bine ar trebui sã
fie prioritarã pentru fiecare dintre noi ºi
cu toþii avem nevoie în contextul social
solicitant în care trãim de momente de
deconectare de la agitaþia cotidianã ºi
de reconectare la sine. Aºa cã este im-
portant sã ne ascultãm corpul ºi sã mer-
gem de câte ori este nevoie ºi acesta ne
transmite semnale cã este obosit, stresat
sau suprasolicitat.

Reporter: Cum a evoluat piaþa lo-
calã de wellness în 2023 ºi cum esti-
maþi cã va fi dinamica acesteia în
2024?

Laura Pãtru: În anii post-pande-
mie, piaþa Spa ºi-a dublat încasãrile
faþã de perioada dinaintea pandemiei.
Nevoia de grijã pentru sãnãtate, ac-
centul pus pe prevenþie ºi întãrirea sis-
temului imunitar ºi de ce nu, chiar ºi de
o conexiune socialã într-o manierã re-
laxantã, au fãcut spa-ul mult mai im-
portant ca în trecut.

În momentul de faþã, piaþa Spa din
România a depãºit 40 de milioane de
euro, conform estimãrilor operatorilor
din turism. Astfel, anticipãm cã ºi anul

2024 o sã înregistreze o creºtere, con-
form acestei tendinþe.

”Piaþa din România are
nevoie de un plan mai
aplicat de dezvoltare
pentru staþiunile
balneoclimaterice”

Reporter: Care sunt constrângerile
cu care se confruntã piaþa de profil, în
prezent?

Laura Pãtru: Piaþa din România
are nevoie de un plan mai aplicat de
dezvoltare pentru staþiunile balneocli-
materice, care sã cuprindã atât partea
de infrastructurã rutierã, cât ºi infra-
structura utilitarã. În prezent, multe
din aceste staþiuni nu beneficiazã de
infrastructurã de gaze sau alte utilitãþi
esenþiale, ceea ce face cursul dezvoltã-
rii unul mai lent. Astfel este nevoie de
o privire de ansamblu ºi de o serie de
mãsuri unitare pentru valorificarea re-
surselor româneºti la adevãratul lor
potenþial.

Reporter: Care sunt tendinþele ac-
tuale pe aceastã piaþã, respectiv aºtep-
tãrile pentru anii viitori?

Laura Pãtru: Din punct de vedere
al terapiilor, baia termalã a cunoscut o
creºtere a interesului global în ultimii
câþiva ani ºi încã se aflã în creºtere ºi la
nivel european în ceea ce priveºte ale-
gerile oaspeþilor. Deºi terapiile Spa nu

înseamnã doar factori naturali, având
mai multe componente, tendinþa este
de a valorifica cât mai mult factorii na-
turali ºi de a crea produse spa cu speci-
fic local, particulare zonei ºi tradiþiilor
locului. Aºteptãrile sunt ca piaþa Spa
se dezvolte ºi sã înregistreze creºteri ºi
în anul 2024, o mulþime de proiecte pe
acest segment fiind deja în derulare.

Reporter: Ce servicii de wellness
oferiþi ºi care sunt cele mai solicitate?
Cãrui public vã adresaþi?

Laura Pãtru: Centrele noastre din
Herculane sunt destul de complexe,
încorporând atât terapii balneo cât ºi
Spa. Facilitãþile sunt numeroase, vor-
bim despre piscine interioare ºi exte-
rioare, bazine calde, bazine jacuzzi,
cinci tipuri de saune, saline ºi zone de
relaxare. Oaspeþii pot sã gãseascã la
noi consultaþii medicale de specialita-
te, kinetoterapie, diferite tipuri de ma-
saje cu mixuri de uleiuri din ingredien-
te specifice locului, terapii faciale sau
de îngrijire corporalã. Prin complexi-
tatea facilitãþilor ºi serviciilor ne pu-
tem adresa atât oamenilor care au ne-
voie de terapie ºi vindecare pentru
afecþiuni deja existente, dar în acelaºi
timp ne putem adresa ºi unui segment
mai tânãr, cu oameni activi, pentru
care stresul ºi modul de viaþã reprezin-
tã un factor de risc, intervenind astfel
cu terapii de prevenþie, care sunt tot
atât de importante.

”Investim constant în
serviciile ºi facilitãþile spa
ºi wellness din locaþiile
noastre din Herculane”

Reporter: Ce investiþii aþi realizat
în centrul dumneavoastrã de wellness?
Cum aþi dezvoltat afacerea ºi ce aveþi
în plan pe mai departe?

Laura Pãtru: Investim constant în
serviciile ºi facilitãþile spa ºi wellness
din locaþiile noastre din Herculane, in-
dustria Spa fiind un domeniu foarte
activ ºi în dezvoltare, unde ne dorim
mereu sã þinem pasul cu tendinþele la
nivel european, dar ºi sã reuºim sã pu-
nem cât mai mult în valoare resursele
naturale locale care sunt atât de boga-
te. Pânã în momentul acesta investiþii-
le se ridicã la câteva milioane de euro.
Dezvoltarea segmentului de spa ºi bal-
neo din România rãmâne unul dintre
obiectivele noastre principale.

Reporter: Ce potenþial de dezvoltare
are, per ansamblu, piaþa localã de spa?

Laura Pãtru: Potenþialul pieþei Spa
din þarã este unul enorm. Începem sã
redescoperim acest segment ca fiind
un ajutor real pentru sãnãtate, însã
dezvoltarea se aflã încã într-un stadiu
incipient. Cea mai mare parte a resur-
selor naturale ale þãrii nu sunt deloc
exploatate ºi valorificate, în acest mo-
ment România folosind doar 10% din
totalul apelor termale pe care le deþine.

Reporter: Vã mulþumesc! n

S
pa-ul a fost de-a lungul timpului ºi va rãmâne,

despre sãnãtate, este de pãrere Laura Pãtru, direc-

tor de Marketing ºi Comunicare în cadrul Bacolux

Hotels, care ne-a declarat cã, în prezent, concepte-

le spa & wellness nu mai sunt privite doar ca tren-

duri sau timp petrecut la marginea unei piscine, ci

sunt considerate necesitate ºi au rolul de a ajuta oaspeþii sã gã-

seascã liniºte, evadare ºi reîncãrcare cu energie ºi de a îmbunã-

tãþi calitatea vieþii.

”Existãolipsãacutãdeconºtientizare
abeneficiilorserviciilorspa”

(Interviu cu Andrei Rusu, directorul general al Ensana Hotels Sovata)

l "Un centru spa real este o oazã de relaxare, cu puþin zgomot, multã luminã ºi un numãr larg de proceduri de relaxare"

Reporter: Cum aratã piaþa localã a
centrelor spa? Ce avantaje avem faþã
de alte þãri europene ºi care sunt aspec-
tele ce ne lipsesc sau care ar trebui
îmbunãtãþite?

Andrei Rusu: Piaþa spa din Româ-
nia se dezvoltã în mod constant,
întrucât vine sã rãspundã nevoii de re-
laxare ºi de îngrijire fizicã ºi mentalã a
omului modern. Numãrul investiþiilor
în centrele spa a crescut în ultimii ani.
Unul dintre avantajele pe care le avem
faþã de alte þãri europene este marea
varietate de servicii atât în nivelul de
confort al centrelor ce presteazã servi-
ciile, cât ºi în varietatea acestor servi-
cii - tratamente pentru probleme car-
diovasculare, reumatologice, gineco-
logice, gastro-intestinale. Un alt
aspect este varietatea largã de resurse
naturale pe care le deþine România.
Chiar dacã piaþa aratã o dezvoltare,
este încã o lipsã acutã în conºtientiza-
rea acestor servicii. Ar trebui o mai
mare promovare a acestora, ca infor-
maþia sã ajungã la un numãr cât mai
mare de persoane ºi sã se punã accen-

tul pe efectul benefic al acestor trata-
mente.

Reporter: Ce nu trebuie sã îi lipse-
ascã unui centru spa? Cum recu-
noaºtem un centru spa real?

Andrei Rusu: Dintr-un centru spa
nu pot sa lipseascã o varietate de bazine
ºi piscine (de wellness, jacuzzi, cu ape
vindecãtoare), precum ºi saune de mai
multe feluri. Un centru spa real este o
oazã de relaxare, cu puþin zgomot, mul-
tã luminã ºi de preferat oferã un numãr
larg de proceduri de relaxare.

”Un sejur de câteva zile la
un centru spa relaxeazã
trupul ºi mintea”

Reporter: Care sunt beneficiile
spa-ului ºi cât de des ar trebui sã tre-
cem pe la astfel de centre?

Andrei Rusu: Un sejur de câteva
zile la un centru spa relaxeazã trupul ºi
mintea; ne reîncãrcãm cu energie, lã-
sãm stresul la o parte. Este de recoman-
dat un sejur de 3-4 zile o datã pe lunã.

Reporter: Cum a evoluat piaþa lo-
calã de wellness în 2023 ºi cum esti-
maþi cã va fi dinamica acesteia în
2024?

Andrei Rusu: În Romania, în anul
2023, creºterea pieþei a arãtat o uºoarã
încetinire, fapt ce poate fi cauzat ºi de
ridicarea completã a restricþiilor (co-
vid) faþã de anul 2022 spre locaþiile
exotice. Pentru anul 2024 estimãm cã
va începe sã creascã din nou.

Reporter: Care sunt constrângerile
cu care se confruntã piaþa de profil, în
prezent?

Andrei Rusu: Lipsa de conºtienti-
zare a oamenilor despre existenþa cen-
trelor de spa ºi beneficiile acestora
asupra sãnãtãþii. Lipsa „culturii de
spa” - adicã de a beneficia de servicii

de spa pentru relaxare ºi reîncãrcare.

”Ne putem aºtepta la
apariþia mai multor
centre spa împreunã cu
unitãþi de cazare în
categoria lux”

Reporter: Care sunt tendinþele ac-
tuale pe aceastã piaþã, respectiv aºtep-
tãrile pentru anii viitori?

Andrei Rusu: Chiar dacã într-un
ritm mai lent decât înainte de pande-
mie, piaþa este în creºtere ºi ne putem
aºtepta la apariþia mai multor centre
spa, împreunã cu unitãþi de cazare în
categoria lux.

Reporter: Ce servicii de wellness

oferiþi ºi care sunt cele mai solicitate?
Cãrui public vã adresaþi?

Andrei Rusu: Hotelurile noastre
dispun de numeroase bazine cu apa
dulce (bazin de înot, piscinã de wel-
lness, jacuzzi, baie Kneipp alternantã
pentru picioare), diferite saune ºi o
gamã largã de tratamente/proceduri de
relaxare.

Reporter: Ce investiþii aþi realizat
în centrul dumneavoastrã de wellness?
Cum aþi dezvoltat afacerea ºi ce aveþi
în plan pe mai departe?

Andrei Rusu: Începând cu anul
2003, când s-a redeschis Hotelul So-
vata complet renovat, periodic am
avut noi investiþii pentru a renova ºi
celelalte douã hoteluri, acestea fiind
interconectate între ele, crearea unui

nou centru spa în cadrul Hotelului
Ursina. Astfel s-a renovat complet Ho-
telul Brãdet ºi Ursina (fostul Fãget),
iar în viitorul apropiat urmeazã reno-
varea holului hotelului Sovata ºi con-
strucþia noilor complexe de cazare ºi
totodatã lãrgirea centrulul spa.

Reporter: Ce potenþial de dezvoltare
are, per ansamblu, piaþa localã de spa?

Andrei Rusu: Aºa cum viaþa oame-
nilor devine din ce în ce mai stresantã,
rapidã ºi nerabdãtoare, cu atât mai
mare va fi nevoia de centre spa pentru
un pic de relaxare, revigorarea organis-
mului, de a scãpa pentru câteva zile de
cotidian. Astfel, piaþa locala de spa îºi
va continua creºterea ºi în anii ce ur-
meazã.

Reporter: Vã mulþumesc! n
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NUTRITIE

”Mâncarea a încetat de mult
sã fie doar un combustibil

raþional pentru corp”
(Interviu cu Cori Grãmescu, nutriþionist ºi instructor de pilates)

Reporter: Datele Federaþiei
Mondiale a Obezitãþii aratã cã peste
50% din populaþia globalã va fi su-
praponderalã sau obezã pânã în anul
2035, iar obezitatea infantilã creºte
mai rapid decât în cazul adulþilor.
Care este, în opinia dumneavoastrã,
cauza acestei evoluþii ºi care sunt ris-
curile majore cu care vine obezita-
tea?

Cori Grãmescu: Obezitatea are
cauze multiple, plecând de la stilul
de viaþã ºi pânã la determinãri gene-
tice ºi hormonale. Cel mai frecvent
se spune cã obezitatea circulã în fa-
milie, însã nu neapãrat din cauze ge-
netice, cât mai ales din cauza mediu-
lui obezogen transgeneraþional. Sunt
studii care aratã cã dacã mama este
sedentarã, copiii au 40% mai multe
ºanse sã devinã supraponderali. So-
cietatea modernã este afectatã de se-
dentarism, de supraconsum de ali-
mente hiperpalatabile (n.r. bogate în
grãsimi sau zahãr) ºi modalitãþile de
petrecere a timpului liber sunt tot
mai mult legate de activitãþi statice -
jocuri pe calculator, social media, te-
levizor. Copiii fac ceea ce vãd la pã-
rinþi, iar adulþii sunt tot mai aglome-
raþi cu ore lungi petrecute în trafic,
joburi foarte solicitante, presiune so-
cialã ºi relaþionalã. Mâncarea a înce-
tat de mult sã fie doar un combustibil
raþional pentru corp, iar aceastã po-
ziþionare contribuie la creºterea tot
mai rapidã a obezitãþii. Este un cerc
vicios întreþinut de faptul cã oamenii
care se îndreaptã spre obezitate nu
conºtientizeazã cã nu au de gestionat
doar o problemã cosmeticã, ci o
afecþiune cronicã, ce scurteazã sem-
nificativ durata de viaþã, nivelul ve-
niturilor ºi calitatea vieþii.

Reporter: Cum vedeþi educaþia
nutriþionalã în þara noastrã? De ce,
pe de o parte, este ignoratã de o bunã
parte a populaþiei, iar pe de alta, ”toa-
tã lumea se pricepe la nutriþie”?

Cori Grãmescu: Sunt câteva pro-
bleme majore în România - în primul
rând este un apetit uriaº pentru sen-
zaþional, iar reþelele sociale ajutã la
proliferarea unor idei destul de ex-
treme despre nutriþie. Comparativ cu
alte þãri din UE, în România vedem
obiºnuinþa publicului de a nu avea
încredere în medici sau în vocile cu
un mesaj temperat, cãci mai mereu

câºtigã atenþia publicului aceia care
vin cu un mesaj cât mai extrem ºi po-
larizant. Apoi, ideea generalã de
mâncat sãnãtos în România se bazea-
zã pe meniuri de slãbire, ori cele
douã nu-s deloc similare. Coroborat
cu faptul cã avem cea mai micã piaþã
de carte din UE - românii nu mai ci-
tesc cãrþi, ci se bazeazã pe social me-
dia pentru a-ºi strânge informaþiile -
rezultã un talmeº-balmeº informa-
þional general. Profesioniºtii din do-
meniu sunt presaþi de o piaþã limita-
tã, cu presiune mare pe oferta de
preþ, sã ofere rezultatele cele mai ra-
pide cerute de clienþi, ca sã vândã, iar
clienþii n-au suficientã maturitate sã
priveascã procesul de slãbire ca pe o
transformare de duratã, sustenabilã,
care sã le îmbunãtãþeascã sãnãtatea.
Aºa cã, din pãcate, da, suntem o þarã
în care toatã lumea se pricepe ºi la
nutriþie, aºa cum se pricepe ºi la geo-
politicã ºi la medicinã ºi la fotbal.

”Principala greºealã
este cã nu mai gãtim
acasã”

Reporter: Care sunt cele mai
frecvente greºeli pe care le facem în
alimentaþie, respectiv cele mai nesã-
nãtoase obiceiuri?

Cori Grãmescu: Din ce vãd la
clientele care încep sã lucreze cu
mine, principala greºealã este cã nu
mai gãtim acasã, nu mai avem un
meniu structurat ºi mâncãm ce apu-
cãm, când apucãm. Asta conduce la
o alimentaþie bazatã pe impuls, la
lipsa de structurã nutriþionalã ºi la o
selecþie de alimente hipercalorice,
cu o intensitate foarte ridicatã a gu-
stului, care sunt puternic procesate ºi
aditivate. Astfel de comportament
blocheazã oamenii într-un cerc vi-
cios de obosealã cronicã, pofte ali-
mentare de necontrolat ºi îngrãºare
tot mai acceleratã, plus probleme di-
gestive, inflamaþie ºi tulburãri hor-
monale.

Reporter: Din ce ar trebui sã al-
cãtuim un meniu zilnic sãnãtos?
Cum aratã porþia idealã de mâncare?

Cori Grãmescu: Din nefericire,
nu existã un rãspuns simplu, ceea ce
ºi face ca nutriþia sã fie un teritoriu al

exprimãrilor atente. În general este
bine sã ne concentrãm sã consumãm
alimente naturale, minim procesate,
gãtite cât mai dietetic. Ideal este ca
mesele noastre sa conþinã legume,
fructe, carne, peºte, lactate slabe,
ouã, nuci ºi seminþe, produse din ce-
reale integrale, sã evitãm dulciurile,
mezelurile grase, brânzeturile pro-
cesate grase, patiseria de stradã,
snacksurile din fãinã albã, alcoolul.
Dacã reuºim sã menþinem un echili-
bru, cam 80-90% din caloriile noa-
stre sãptãmânale ar trebui sã provinã
din aceste ingrediente sãnãtoase, iar
10-20% sã fie alocate produselor
care ne plac, fãrã a fi neapãrat sãnã-
toase. Avem nevoie sã consumãm
zilnic 30-40 de grame de fibre pentru
sãnãtate digestivã, avem nevoie sã
consumãm proteine slabe la fiecare
masã pentru sãnãtate hormonalã,
avem nevoie sã ne alimentãm con-
stant ºi îndestulãtor în raport cu
obiectivele noastre de lifestyle pen-
tru energie zilnicã. De aici încolo
este, însã, o zonã amplã de personali-
zare ºi variabilitate, cãci pânã la
urmã adevãrul este cã cea mai bunã
dietã este aceea pe care o poþi þine.

”Un proces corect de
slãbire vizeazã
scãderea în greutate,
dar mai ales creºterea
de masã muscularã ºi
reducerea procentului
de grãsime corporalã”

Reporter: La ce trebuie sã fie
atenþi cei care doresc sã înceapã ºi sã
ducã la bun sfârºit o dietã sau un pro-
gram care conþine ºi sport, iar ulte-
rior sã menþinã rezultatele?

Cori Grãmescu: Cel mai impor-
tant pas este sã înþeleagã cã un pro-
ces corect de slãbire vizeazã scãde-
rea în greutate, dar mai ales creºterea
de masã muscularã ºi reducerea pro-
centului de grãsime corporalã. La ni-
vel comportamental, un program co-
rect de slãbire regleazã sistemul hor-
monal pentru a stabiliza apetitul ºi
digestia, susþine sistemul nervos
prin aport nutriþional corect ºi redu-
ce din deciziile bazate pe impuls,
construind un fundament de predic-
tibilitate ºi raþionalitate în relaþia cu

mâncarea. Apoi, pentru menþinere -
o parte foarte des neglijatã de cei
care îºi doresc sã slãbeascã - trebuie
fixate comportamente similare cu
cele din perioada de slãbire activã -
planificarea meselor, odihnã, activi-
tate fizicã. Este însã nevoie ºi de o
cultivare a intuiþiei alimentare, pen-
t ru a putea ieº i d in zona de
constrângere ºi restricþie alimentarã
ºi pentru a reuºi sã recadreze o relaþie
fluidã, sãnãtoasã ºi flexibilã cu
mâncarea.

Reporter: Cum învãþãm sã fim
disciplinaþi atunci când hotãrâm sã
ne schimbãm obiceiurile alimentare
ºi sã trecem cãtre un regim sãnãtos?

Cori Grãmescu: Având mai ales
grijã de noi. Analizând cu atenþie
care sunt valorile noastre ºi cum se
regãsesc ele în comportamentele
noastre de zi cu zi, dincolo de decla-
raþiile noastre. Disciplina vine din
respect de sine, din ordine ºi din ca-
pacitatea de a ne urmãri þelurile asu-
mate. Ca sã o practicãm, avem nevo-
ie de un stil de viaþã ordonat, de pla-
nificare ºi organizare. Poþi fi cel mai
motivat om din lume, dacã n-ai cum-
pãrãturile fãcute corect ºi n-ai
mâncare gãtitã în frigider, motivaþia
nu te va duce prea departe.

”Un program
personalizat de nutriþie
este un program de
coaching ºi educare a
clientului”

Reporter: Ce ne puteþi spune des-
pre planurile de nutriþie/programele
de slãbire personalizate?

Cori Grãmescu: Teza mea nutri-
þionala este adânc înrãdãcinatã în
ºtiinþã - suntem cu toþii diferiþi, aºa
cã noi toþi ar trebui sã avem meniuri
unice. Existã însã câteva axe nutri-
þionale certe - aportul corect de pro-
teine, aportul corect de fibre, diver-
sitatea alimentarã care susþine sãnã-
tatea digestivã, aportul caloric mi-
nim care ne pãstreazã nivelurile de
energie pentru activitãþile zilnice ºi
sãnãtatea hormonalã, fracþiile de
macronutrienþi (proteine/carbohi-
draþi/grãsimi) recomandate pentru
sãnãtatea generalã. Pe baza acestora
putem construi meniuri unice, baza-
te pe preferinþele alimentare ale

clienþilor, pe programul lor zilnic
care dicteazã numãrul de mese ºi pe
nevoile lor energetice indicate de
obiectivele de lifestyle. Aºa cum am
învãþat eu nutriþie, fiecare meniu ar
trebui sã ia în calcul toate aceste
aspecte, nu doar niºte colecþii de re-
þete care sunt circulate cu indulgenþã
de la un client la altul, indiferent de
nevoile acestora.

Un program personalizat de nutri-
þie este un program de coaching ºi
educare a clientului, care evolueazã
odatã cu capacitatea acestuia de
schimbare ºi þine cont de limitãrile
impuse de stilul de viaþã ºi de prefe-
rinþele individuale.

Reporter: Locuiþi în SUA. Cum
este perceput de americani stilul de
viaþã sãnãtos ºi care sunt diferenþele
faþã de România?

Cori Grãmescu: În SUA, un corp
sãnãtos este un simbol al statutului
personal ºi social, înainte de orice.
Dincolo de acest aspect, existã o ine-
galitate uriaºã de acces la alimente
sãnãtoase ºi la un stil de viaþã echili-
brat, iar un stil de viaþã sãnãtos este
mai ales un indicator al statusului so-
cial ºi material.

”În fiecare zi generez
cel puþin 30 de diete
personalizate pentru
femei din întreaga
lume”

Reporter: Deþineþi o platformã cu
programe pentru un stil de viaþã sã-
nãtos. Cum aþi dezvoltat aceastã afa-
cere, ce programe oferiþi ºi care sunt
cele mai solicitate?

Cori Grãmescu: Începând cu
2020 am lansat platforma de meniuri

de slãbire personalizate prin tehno-
logie ºi din 2022 avem ºi o aplicaþie
de IOS. Am dorit sa democratizez
accesul la scarã largã la servicii de
nutriþie personalizatã, pentru cã la
momentul respectiv existau foarte
puþine opþiuni cu adevãrat personali-
zate de dietã. Din cauzã cã dureazã
atât de mult timp sã creezi un meniu
personalizat, majoritatea nutriþioni-
stilor au ºabloane cu reþete standar-
dizate pe care le circulã de la un
client la altul þinând eventual cont de
preferinþele alimentare ale acestora,
dar acest sistem este insuficient pen-
tru cã nu acoperã necesarul complet
nutriþional - fibre, proteine, fracþii de
macronutrienþi specifice. Între timp,
în cei aproape patru ani de când func-
þionãm, avem peste 17.000 de clienþi
ºi în fiecare zi generez cel puþin 30
de diete personalizate pentru femei
din întreaga lume folosind algorit-
mul nostru. Avem o creºtere anualã a
cifrei de afaceri de 20% ºi o îmbunã-
tãþire anualã a profitabilitãþii de pes-
te 50% comparativ cu anul trecut,
odatã cu maturizarea brandului ºi
stabilizarea încrederii clienþilor în
produsul nostru.

Reporter: Aveþi în plan sã extin-
deþi în continuare acest business?
Veþi adãuga ceva nou programelor
dumneavoastrã, anul acesta?

Cori Grãmescu: Din fericire, bu-
sinessul meu creºte ºi creºte frumos,
acum diversific portofoliul de servi-
cii cãtre zona premium pentru cã pe
zona economicã platformele de dietã
personalizatã prin tehnologie s-au
stabilizat ºi cresc organic. Am lansat
un concept de retreaturi pentru edu-
caþie nutriþionalã ºi echilibru ali-
mentar, pe care le gãzduiesc periodic
ºi care sunt tot mai populare, fiind
sold-out cu luni bune înainte de a le
susþine.

De asemenea, am lansat în noiem-
brie un curs premium pentru slãbire
personalizatã, adresat femeilor cu
vârste cuprinse între 33 ºi 45 de ani
care suferã de obezitate ºi doresc sã
slãbeascã 20 de kilograme în ºase
luni. Acest program de slãbire deja
are rezultate remarcabile - peste
70% dintre clientele înscrise în pro-
gram slãbesc cel puþin 4% din greu-
tatea corporalã în fiecare lunã. Acest
ritm de slãbire este absolut compa-
rabil cu pierderea în greutate obþinu-
tã prin medicaþia de slãbire de nouã
generaþie. Þinând cont cã toate pro-
gramele mele sunt bazate pe meniu
complet natural, sport ºi echilibru
somatic, sunt foarte mândrã de acest
rezultat ºi de implicarea clientelor
mele. În jurul acestui nou concept,
Better Body, se formeazã o comuni-
tate superbã de femei deosebite ºi mã
onoreazã cã le pot îndruma spre o
viaþã mai împlinitã ºi mai sãnãtoasã.

Reporter: Vã mulþumesc! n

C
ori Grãmescu, nutriþionist ºi instructor de pilates, a

reuºit de-a lungul unei cariere de 18 ani sã ajute pes-

te 35.000 de oameni sã-ºi schimbe vieþile, sã ajun-

gã la greutatea doritã, fãrã epuizare ºi fãrã înfometa-

re. Recent a lansat prima sa carte - “Vindecarea re-

laþiei cu mâncarea ºi cu propriul corp”, o poveste

personalã despre sãnãtate ºi echilibru, o carte cu recomandãri ºi

sfaturi atât din zona de sport, cât ºi din zona de nutriþie. Domnia

sa ne-a declarat cã ”un program personalizat de nutriþie este un

program de coaching ºi educare a clientului, care evolueazã

odatã cu capacitatea acestuia de schimbare ºi þine cont de limi-

tãrile impuse de stilul de viaþã ºi de preferinþele individuale”.

"Dacã reuºim sã
menþinem un echilibru,

cam 80-90% din
caloriile noastre

sãptãmânale ar trebui
sã provinã din

ingrediente sãnãtoase,
iar 10-20% sã fie

alocate produselor care
ne plac, fãrã a fi

neapãrat sãnãtoase".

"Mâncarea a încetat de mult sã fie doar un
combustibil raþional pentru corp, iar aceastã

poziþionare contribuie la creºterea tot mai rapidã a
obezitãþii. Este un cerc vicios întreþinut de faptul cã

oamenii care se îndreaptã spre obezitate nu
conºtientizeazã cã nu au de gestionat doar o

problemã cosmeticã, ci o afecþiune cronicã, ce
scurteazã semnificativ durata de viaþã, nivelul

veniturilor ºi calitatea vieþii".

"Începând cu 2020 am lansat platforma de meniuri
de slãbire personalizate prin tehnologie ºi din 2022

avem ºi o aplicaþie de IOS".


